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چابهار و گوادر رقیب هم نیستند
توسعه بندر چابهار در گفت وگوی »جوان« با مديركل آسياي جنوبي وزارت خارجه آزادهساداتعطار

گفتوگو

سفر سيدابراهيم رئيسي و هيئت همراه با حضور حسين 
اميرعبداللهيان به پاكستان و س�ريلانكا كه با دعوت 
رسمي رؤساي جمهور دو كش�ور و در بازه زماني سوم 
تا پنجم ارديبهشت صورت گرفت، به زعم كارشناسان 
در زمانی خوب و با دس�تور كار مناس�ب انجام ش�د. 
رئيس جمهور ايران نخستين فرد در اين سطح سياسي 
بود كه به دنبال شكل گيري دولت جديد، راهي پاكستان 
شد و به زعم شخص آقای رئيس�ي، ملاقات با مقامات 
پاكستان در راستاي سياست همسايگي و توسعه روابط 
با كشورهاي اسلامي و همسو صورت گرفت، به خصوص 
كه ايران و پاكستان در زمينه حقوق بشر، دفاع از مردم 
مظلوم فلس�طين و مب�ارزه با تروريس�م ديدگاه هاي 
مش�تركي دارند. پس از تنش زمس�تان گذشته ميان 
تهران- اسلام آباد، اهميت حضور رئيسي در پاكستان 
دوچندان شد. همچنين لاهور و كراچي به عنوان مراكز 
فرهنگي و اقتصادي پاكس�تان در سفر رئيس جمهور 
ايران به پاكس�تان مورد توجه قرار گرفتند و حضور او 
به همراه مقامات ارشد و هيئت بزرگ تجاري در اين دو 
شهر، مهر تأييدي بود بر اهميت قرابت فرهنگي ميان 
دو كشور، ضمن اينكه تمايل براي همكاري هاي هر چه 
بيشتر در زمينه هاي يادشده را آشكار كرد. در ادامه و 
حضور در سريلانكا هم نگاه به آسيا در قالب سياست 
خارجي ايران را نشان داد، با اين حال برخي ابعاد آينده 
روابط ايران با پاكس�تان و س�ريلانكا و پيامدهاي اين 
سفر همچنان روشن نشده است. سيدرسول موسوي، 
دس�تيار وزير و مدير كل آس�ياي جنوبي وزارت امور 
خارجه درباره اين نقاط مبهم، دستاوردهاي اين سفر 
و چشم انداز آينده روابط تهران با اسلام آباد و كلمبو با 

»جوان« به گفت وگو نشست.
 

درباره سفر رئيس جمهور حواشي مختلفي مطرح 
شد، از جمله اينكه امريكا در اين سفر كارشكني 
كرده است تا جايي كه اين موضوع در استقبال از 
آقاي رئيسي هم منعكس شد. گروه تروريستي 
صحابه پاكستان هم گويا به اين سفر واكنش هايي 
نشان داده بود، اين موارد تا چه حد جدي بودند؟

اولين نكته اي كه خوب اس��ت به آن توجه شود، پروتكل سفر 
در پاكس��تان و سريلانكاست. اين س��فر در مباحث رسمي و 
تعريف شده پروتكلي، در اعلي ترين سطح ممكن بود. هر كسي 
حرف ديگري مي گويد، نه پروتكل را مي شناس��د و نه مباني 
تعريف ش��ده را. هر دولتي براي خود پروتكل تعريف شده اي 
برحسب س��فرهاي رس��مي يا كاري خود دارد كه سفر آقاي 
رئيسي به پاكستان و س��ريلانكا هر دو در بالاترين سطح بود. 
طبق پروتكل تعريف شده، در پاكس��تان، وزير كابينه از آقاي 
رئيسي اس��تقبال كرد و به همراه او به محل اقامت رفت. وزير 
خارجه پاكس��تان هم به محل اقامت رفت و خوشامد گفت و 
طبق پروتكل در بالاترين سطح در محل كاخ نخست وزيري 
از طريق گارد احترام، مراسم استقبال به عمل آمد. ميهماني 
رسمي نخست وزير، ميهماني رس��مي رئيس جمهور و تمام 
تش��ريفات در لاهور و كراچي ب��ه طور كامل انجام ش��د. در 
سفر پنج سال پيش آقاي عمران خان به تهران هم شبيه اين 
برنامه ها و بر اساس پروتكل ما انجام شد كه طبق پروتكل ما، 
مراسم استقبال رس��مي در كاخ سعدآباد و در پاكستان طبق 
پروتكل رسمي در محل نخست وزيري انجام مي شود. عده اي 
كه پروتكل را نمي شناسند، مراس��م ورود به فرودگاه را صرفاً 

مراسم استقبال مي دانند. 
در سريلانكا چطور؟ اس�تقبال آنجا هم مناسب 

بود؟
در اين كشور هم به همين طريق، در بالاترين سطح انجام شد، 
البته سفر آقاي رئيسي به سريلانكا يك تفاوت داشت، چون 
رئيس جمهور براي افتتاح پروژه اومااويا به ش��هر ديگري در 
كلمبو و به شهر ماتالا وارد شد، بنابراين در اين شهر استقبال 
ورود صورت گرفت، اما بعد كه وارد پايتخت شد، مراسم رسمي 
در كاخ رياست جمهوري سريلانكا به عمل آمد. كساني كه به 
حواشي مي پردازند يا مسائل را نمي دانند يا آگاهانه تمايل دارند 

حرف هاي حساب نشده بزنند. 
آيا آنط�ور كه گفته ش�ده، اين س�فر مخالفاني 

داشت؟ 
بله. بدون نام ب��ردن از كش��ور خاصي، رقب��اي منطقه اي يا 
گروه هاي تروريستي و حتي بعضاً مجموعه هايي از كساني كه 
مصالح را برخي اوقات تشخيص نمي دهند، با اين سفر مخالف 
بودند كه در رأس آنها رژيم صهيونيستي بود كه در سريلانكا 
تحركات ويژه اي داشت. اخباري كه در سريلانكا و پاكستان 
منتشر شد، نشان دهنده تحرك بعضي از كشورها بود و نوعي 
ابراز نارضايتي. خواس��ته اي كه در پي طرح آن در پاكستان 
بودند به يك شكل و خواسته اي كه در س��ريلانكا دنبال آن 

بودند به شكلی ديگر بود. 
 اين موضوع را بيشتر توضيح دهيد. 

در رس��انه هاي س��ريلانكا به صراحت آمد كه س��فير امريكا 
درخواست تعويق اين سفر را داده و سفير رژيم صهيونيستي 
مصاحبه كرده و ابراز ناخرسندي كرده است، اما در پاكستان 
به اين صراحت مطرح نكردند و به اين شكل مطرح كردند كه 
يك مقام امريكايي گفته اين كشور مخالف كشيده شدن خط 
لوله است، چون مي دانستند در اين سفر يكي از مباحث جدي، 
خط لوله گاز خواهد بود. بحث تهديد تروريس��تي به هر حال 
مطرح است، به خصوص در پاكستان با وضعيت خاصي روبه رو 
هستيم و دولت اين كشور به جهت مسائل امنيتي مجبور بود 
بعضاً سلسله استقبالات مردمي را كه در ساير مقامات ما بوده 
اس��ت، اين بار فاكتور بگيرد. اين تهديد هم نمي دانم از جانب 
س��پاه صحابه بود يا جاي ديگر، اما مقامات امنيتي دو كشور 
از آن مطلع شده بودند. وجود اين تهديد در برخي برنامه هاي 
عمومي و مردمي رئيس جمهور اثر داش��ت اما به برنامه هاي 

رسمي لطمه وارد نكرد. 
ب�ه موض�وع خ�ط لول�ه گاز اش�اره كردي�د و 
موضع گيري هاي امريكايي ها. آيا اجرايي نشدن 

آن صرفاً به دليل مخالفت امريكايي هاست؟
مخالفت مفهومی سياسي است كه دولت پاكستان به صراحت 
اعلام كرده است اين مخالفت در عملكرد ما تأثيرگذار نيست. 

در عمل چطور؟
واقعيتي وجود دارد و آن تحريم هاي ثانويه است، به اين معني 
كه امريكا در حقيقت ايران را تحريم نكرده بلكه هر كسي را كه 
بخواهد با ايران كار كند، تحريم كرده است. در ايران تحريم ها 
به دلايلي مديريت شده است تا اقتصاد ايران به رغم تحريم ها 
بتواند به كار خود ادامه دهد، اما اين مديريت در كش��ورهاي 
ديگر لزوماً وجود ندارد، چون امريكا تحريم ها را بر آن كشورها 
تحميل مي كند و آنها س��اختار مديريت تحري��م را ندارند، 
بنابراين امريكا فقط مخالفت سياس��ي ندارد، خيلي صريح 
اعلام مي كند كه اگر شما از ايران نفتي وارد كنيد يا كاري انجام 
شود كه به معناي همكاري در بخش انرژي ايران است، شما را 
تحريم مي كنيم. پاكستاني ها الان چند راهكار دارند از جمله 
اينكه همانطور كه ايران به عراق و تركيه گاز صادر مي كند و 
اين دو كش��ور از امريكا معافيت گرفته اند، در بحث انرژي از 

امريكا معافيت بگيرند. 
اين روند )خط لوله( چقدر پيش�رفت داش�ته 

است؟
 اين موضوع در جريان است، راه ديگر راهكارهاي فني و تكنيكي 
است كه نياز به كارهاي حقوقي و فني از جانب طرف پاكستاني 
دارد كه مثلاً شيوه سرمايه گذاري در خط لوله گاز به چه شكل 
باشد كه مشمول تحريم نباشد، اما در اينكه پاكستان عزم جدي 
براي كشيدن خط لوله و استفاده از گاز ايران دارد، شكي نيست، 
چون سالانه چندميليارد دلار  به نفع اقتصاد پاكستان است. 
مانع تراشي امريكا در نهاد هاي مالي از جمله صندوق بين المللي 
پول هم در اين زمينه نقش مهمي دارد. پاكستان هر سال نياز 
دارد براي مديريت بدهي هاي خود با صندوق بين المللي پول، 
همكاري جدي داشته باشد و امريكا در تصميم گيري هاي اين 
نهاد نقش مهمي دارد. پاكس��تان اين ملاحظه را دارد. هر دو 
كشور مسائل يكديگر را درك و با توجه به منافع خودشان در 

راستاي حل اين مسئله اقدام مي كنند. 
درباره عربستان چطور؟

بايد به اين نكته در روابط ايران و پاكستان توجه كنيم و آن اينكه 
هر دو كشور مي خواهند از ورود عنصر سوم به روابط جلوگيري 
كنند. من مي توانم بگويم كه پاكستاني ها هميشه تمام تلاش 
خود را به كار گرفته اند بين ايران و عربستان رابطه خوبي وجود 
داشته باشد و زماني كه دو طرف مشكل داشتند، شخص عمران 
خان نخس��ت وزير وقت، دو بار تلاش كرد اين اختلافات حل 
شوند، اما به دلايلي موفق نشد. پاكستان بيشترين استقبال را 
از بهبود روابط ايران و عربستان داشته  است. ما به جاي رقابت، 
به چگونگي همكاري بين ايران و عربس��تان و پاكستان فكر 
مي كنيم و اين بحث جدي و به نفع هر سه كشور است. اينكه در 
مقاطعي رقابت هايي بوده واقعيت است، اما امروز تفكر حاكم 

بر ايران و پاكستان اينطور است كه چطور 
مي توان عرصه هاي همكاري را مورد 

مطالعه قرار داد. 
با توج�ه ب�ه مختصات 
و  هن�د  مناس�بات 
پاكس�تان، آيا اساساً 
احداث خ�ط لوله را 
مي توان واقع  بينانه 

دانست؟
هندي ها خ��ود را از اين 
پروژه جدا كرده اند. قبلًا 
قرار ب��ود خ��ط ايران- 
پاكستان- هند باشد، 
اما اي��ران فقط دنبال 
خط ايران- پاكستان 
است. در كلان قضيه 
ممكن است دو كشور 
رقيب از توس��عه در 
كشور ديگر استقبال 
كنند ولي اينكه بگوييم 
مانعي مطرح اس��ت، 
موضوعيت ن��دارد. هم 
مسير خط لوله متفاوت 
اس��ت و هم هدف گيري 
متفاوت اس��ت و آنچه ما 

امروز با آن مواجهيم، مشكلاتي اس��ت كه امريكايي ها ايجاد 
مي كنند و پاكستاني ها در پي يافتن راهكار آن هستند. 

پس از سفر آقاي رئيس جمهور، وبگاه »نيشن« از 
انتصاب افسران رابط ضدتروريستي خبر داد كه 
از جانب پاكستان از ارتش اين كشور و از جانب 

ايران از سپاه، آيا اين اقدام عملياتي شد؟ 
بله عملياتي شد و يك روز قبل از سفر آقاي رئيسي در توافقي كه 
بين ستاد نيروهاي مسلح ما و نيروهاي نظامي پاكستان انجام 
شده بود، استقرار افسران رابط در دو كشور، افسران پاكستاني 
در زاهدان و افسران ايراني در تربت نهايي شد. جزئيات آن را 

نيروهاي مسلح در جريان هستند. 
گويا قبل از سفر آقاي رئيسي تعدادي اسناد براي 
بحث با طرف پاكستاني نهايي شده بود، در جريان 
ديدارهاي اخير در پاكستان چه دستاوردي در 

اين زمينه به دست آمد؟ 
هفت سند امضا شد، اما يكسري توافق نامه ها داشتيم، از جمله 
توافق هاي امنيتي- سياسي كه بايد 
وزراي كش��ور توافق مي كردند و 
اين اقدام صورت گرفت و ما در 
كنار هفت س��ند، 14توافق در 
زمينه اقتصادي داش��تيم. پنج 
توافق در زمين��ه امنيتي و پنج 
مورد در زمينه فرهنگي داشتيم، 
مثلاً نامگذاري يكي از خيابان هاي 
اس��لام آباد به نام ايران. ما يك سند 
جام��ع هم��كاري فرهنگي 
داريم ك��ه درباره 
نگ��ي  چگو
اج��راي آن 

اختلاف بود كه در اين س��فر درباره آن توافق كرديم. توافق 
براي توجه به زبان فارسي در پاكستان هم در اين سفر صورت 
گرفت. بعضي از اين توافقات بنياد سلس��له موافقت نامه ها، 
يادداشت تفاهم هاس��ت كه بايد اجرايي ش��وند، برخي هم 
شروع يك كار هستند. عين همين ش��رايط را در سريلانكا 

هم داشتيم. 
توافق نامه امنيتي كه شما اش�اره كرديد، آيا به 
موضوع ديوار مرزي هم ربطي دارد؟ به خصوص 
كه قرار است 3ميليارد يورو طي پنج سال به اين 

موضوع اختصاص داده شود. 
 ما اين موضوع را در مرز خودمان با افغانستان داريم. ديواري 
كه پاكستان دنبال آن است، هزينه اش را اين كشور مي دهد. 
ما طرح انس��داد مرز با افغانس��تان را به طور جدي پيگيري 
مي كنيم. هر كشوري بايد امنيت خود را هم در مرزها و هم در 
داخل تثبيت كند. مرزهاي ما با افغانستان به جهت گذرهاي 
غيرقانوني چه از جانب اتباع، چه قاچاقچيان بايد مديريت شود 

و البته اين اقدام مخالفاني دارد مثلًا همين قاچاقچيان. 
از فنس كشي بين ايران و پاكستان هم اطلاعاتي 

را در اختيار ما مي گذاريد؟
اين موضوع را پاكس��تان پيگيري مي كند و ما هم اس��تقبال 
كرده ايم. اين حصارهاي مرزي را هر كشوري كه ايجاد مي كند، 
داخل خاك خود مي كشد. در اس��تان سيستان و بلوچستان 

سال ها پيش اشتباهي در ترسيم مرز صورت گرفت. 
اين مورد هم ظاهراً يكي از مسائل جدي ما در مرز 

با افغانستان است. 
بله، اين اش��تباه صورت گرفت و در فاصل��ه اي از صفر مرزي 
ديواري كش��يدند كه در برخي نقاط ممكن اس��ت 100 متر 
فاصله داشته باشد، ولي وقتي شما 60-50كيلومتر را در نظر 
بگيريد، س��طح بزرگي را در بر مي گيرد و گويا به اين ترتيب، 
700هكتار زمين قابل كشت پشت ديوار افتاده است. در اين 
ديوارها، درهايي را براي تردد كش��اورزان گذاشته بودند تا به 
زمين هاي خودشان سر بزنند. تصور برخي مرزبانان اين است 

كه مرز اين ديوار است در حالي كه اينطور نيست. 
درباره پاكستان آيا ما مشكل اينچنيني در خطوط 

مرزي داريم؟
خير، در پاكس��تان ما اين مش��كل را نداريم و در مواقعي كه 

مسائلي پيش مي آيد، مرزبانان ما باهم در تماس هستند. 
درباره بن�در گوادر و ب�ا توجه ب�ه اينكه فاصله 
چنداني با بندر چابهار ندارد و به خصوص با توجه 
به ناآرامي های اخير، بي�ش از پيش اين موضوع 
كه تلاش مي شود چابهار در حاشيه قرار بگيرد و 

تضعيف شود، مطرح شده است. 
آيا مثلًا بندرعباس با دوبي و عمان تضعيف شده است؟ بنادر 
كه شكل بگيرند، خودبه خود همكار هستند. بندر چابهار كار 
ويژه خودش را دارد و بندر گوادر ه��م كار ويژه خودش را. اگر 
كسي موقعيت بندر چابهار را درك كند، اصلًا نگاهش عوض 

مي شود. كساني كه اين حرف ها را مي زنند، درباره مواصلات 
تخصص ندارند. بندر گوادر كار ويژه تعريف شده اي دارد و آن 
ادامه سيپك است كه كريدور اختصاصي چين و پاكستان است 
كه اسم آن كاركردش را هم نشان مي دهد. براي اين است كه 
چيني ها در صورت لزوم، خود را از بسته شدن در تنگه مالاكا 
نجات دهند، گوادر محل تنفسي است براي غرب چين از طريق 
س��يپك و جاده اي براي صادرات و واردات و انرژي اما چابهار 
بحث امروز نيست. در زمينه گسترش روابط ايران و افغانستان 
يكي از مسائل اين بود كه افغانستان از طريق راه هاي ايران به 
بنادر آزاد از جمله چابهار دسترسي داشته باشد. چابهار بندر 
اقيانوسي عميقی اس��ت كه امروزه كشتي هايي كه بيشترين 
آبخور را دارند، در اين بندر قابل پهلوگرفتن هستند. مثلًا در 
بندر بمبئي چنين امكاني نيست و هندي ها ناچارند كشتي ها 
را به سنگاپور يا مالزي ببرند و بار را وارد كشتي هاي كوچك تر 
كنند تا به كشور خودشان انتقال دهند و اگر چابهار فعال شود، 
چنين قابليتي را حتي براي هندي ه��ا دارد، ضمن اينكه اگر 
ش��ما اقيانوس هند را مدنظر قرار دهيد، متوجه مي ش��ويد با 
سه تنگه بسته مي شود؛ تنگه هرمز، تنگه باب المندب و تنگه 
مالاكا. به لحاظ راهبردي چابهار اهميت پيدا مي كند. اين بندر 
بيرون تنگه هرمز است. چابهار سرمايه ملي ماست. مهم ترين 
مشكل چابهار عدم ارتباط بندر- پسابندر است، اين بندر هنوز 
فرودگاه مستقل ندارد. اين بندر هنوز از لحاظ جاده اي و راه آهن 
به ديگر نقاط كشور وصل نيست و ما در حال سرمايه گذاري 
براي س��اخت راه آهن چابهار- زاهدان هستيم. بايد در داخل 
چابهار سرمايه گذاري بزرگي شود تا به كشور متصل شود. اگر 
بزرگ ترين كشتي ها وارد چابهار شوند و امكان تخليه نباشد، 

اين اقدام چه سودي دارد؟ 
مشخصاً در سفر اخير با طرف پاكستاني درباره 

بندر چابهار گفت وگويي صورت گرفت؟
يكي از موافقت نامه هايي كه در پاكستان امضا كرديم، يادداشت 
تفاهم همكاري ايجاد منطقه تجاري ويژه در ريمدان است. اگر 
بتوانيم در ريمدان اين منطقه را تأس��يس كنيم، براي هر دو 
بندر تغذيه اقتصادي فراهم خواهد شد. اگر با سرمايه گذاري 
مشترك با سرمايه گذاران خارجي در اين منطقه كارخانه هايی 
ايجاد ش��ود، رونق خوبي ايجاد مي ش��ود. يكي از مش��كلات 
پاكس��تاني ها مس��ئله امنيت اس��ت و خودش��ان هم اين را 
پذيرفته اند. پاكستاني ها اعم از شيعه و س��ني به زيارت امام 
رضا)ع( علاقه مند هستند و مي توانند از منطقه امن ريمدان 
تردد كنند. از زمان استقلال پاكستان تا سه سال پيش فقط 
مرز ميرجاوه را داش��تيم و از آن موقع تاكن��ون دو مرز جديد 
ايجاد كرده ايم. يكي از آنها ريمدان است و ديگري پيشين كه به 
دليل حرف هاي غيركارشناسي در اين زمينه مشكلات فراواني 
داشتيم. با فعال شدن مرز ريمدان شما شاهد هستيد كه چه 
تعداد زائر اربعين از آن استفاده مي كنند، اما ما مشكلاتي داريم، 
از جمله اينكه اتوبوس نداريم. اگر خطوط كشتيراني مسافري 
بين كراچي، گوادر و چابهار و بصره به راه بيفتند، چه حركت 
عظيمي خواهد بود و چقدر هزينه ها براي مس��افران كاهش 
خواهد يافت. حرف هاي مخالف يا حملات تروريس��تي براي 
اين است كه نمي خواهند اين منطقه توسعه پيدا كند چراكه 
بقاي تروريست ها در رابطه بد ايران و پاكستان است. در برنامه 
ما ايجاد شش بازارچه مرزي در فواصل مشترك در دستور كار 
قرار دارد كه مرزنشينان دو كشور بتوانند باهم مبادله داشته 

باشند و به اين ترتيب قاچاق كاهش يابد. 
با توجه به ژئوپلتيك س�ريلانكا و اينكه عرصه 
رقابت چين و هند و امريكاس�ت، در اين س�فر 
چه اقداماتي براي تثبيت موقعيت ايران صورت 

گرفت؟
سريلانكا از گذشته ها براي ما به عنوان ايستگاه صادراتي انرژي 
مطرح است. ما زماني يك پالايش��گاه در سريلانكا ساختيم 
و طرف س��ريلانكايي علاقه مند اس��ت اين پالايشگاه مجدداً 
فعال شود، البته طرف صهيونيس��ت از اين موضوع خرسند 
نيست و اين موضوع را به سريلانكا هم ابلاغ كرده است. يكي از 
توافقات سفر سريلانكا، تشكيل كميسيون مشترك است كه 
در حال انجام كارهاي آن هستيم. قرار است وزراي خارجه دو 
كشور مسئول كميته هايي باشند كه تصميمات گرفته شده را 

اجرايي كنند. 
اگر نكته خاصي مدنظرتان است، بفرماييد.

ما هيچ راهي غير از پيگيري سياست همسايگي نداريم. فقط 
هم مربوط به ما نمي ش��ود. چيني ه��ا مي گفتند امريكايي ها 
مي خواستند از طريق همس��ايه ها ما را محاصره كنند و ما از 
طريق همسايه ها محاصره امريكا را شكستيم. در سفر اخير، 
مقامات پاكستاني از آقاي رئيس��ي به دليل رسيدگي خيلي 
سريع به تنش چندي پيش ميان دو كشور تشكر كردند. اگر 
مسائل خودمان با پاكستان را حل نمي كرديم، عده اي الان روي 
اين زخم نشسته بودند. ما حتماً بايد با همسايگان بهترين رابطه 
را داشته باشيم و هر همسايه حتماً گنج بزرگي است، اگر بدانيم 

كه چطور از آن استفاده كنيم. 

اگر كسي موقعيت بندر چابهار را درك 

كند، اصلاً نگاهش عوض مي شود 
و كساني كه گوادر را مقابل چابهار 

مي دانند، درباره مواصلات تخصص 
ندارند، چون بندر گوادر كار ويژه 

تعريف شده اي دارد و آن ادامه سيپك 

است كه كريدور اختصاصي چين و 

پاكستان است، در حالي كه چابهار 

سرمايه ملي ماست و مهم ترين مشكل 

آن، عدم ارتباط بندر- پسابندر است
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